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Związek Miast i Gmin Morskich
W Y K A Z  D E L E G A T Ó W  ( K A D E N C J A  2 0 1 8 - 2 0 2 2 )

 1. Cedry Wielkie  Wojciech Mańkiewicz – radny

 2. Darłowo   Krzysztof Walków – prezes Miejskiego Przedsiębiorstwa  
Gospodarki Komunalnej w Darłowie 

 3. Dziwnów  Grzegorz Jóźwiak – burmistrz 
   Zbigniew Jeszka – radny

 4. Elbląg  Janusz Hajdukowski – radny

 5. Gdańsk  Andrzej Bojanowski

 6. Gdynia  Jarosław Kłodziński – radny

 7. Gniewino  Zbigniew Walczak – wójt

 8. Hel  Marek Chroń – przewodniczący rady miasta

 9. Jastarnia  Tyberiusz Narkowicz – burmistrz

 10. Kołobrzeg  Artur Dąbkowski – radny

 11. Kosakowo  Marcin Kopitzki – zastępca wójta

 12. Krokowa  Dorota Goyke – radna

 13. Krynica Morska  Krzysztof Swat – burmistrz

 14. Lębork  Witold Namyślak – burmistrz 
   Marian Kurzydło – zastępca burmistrza

 15. Łeba  Andrzej Strzechmiński – burmistrz 
   Ewa Kapłan – wiceburmistrz

 16. Mielno  Olga Roszak-Pezała – burmistrz

 17. Międzyzdroje  Mateusz Bobek – burmistrz

 18. Puck  Hanna Pruchniewska – burmistrz 
   Amadeusz Walke – radny

 19. Pruszcz Gdański miasto  Janusz Wróbel – burmistrz

 20. Sopot  Marcin Skwierawski – wiceprezydent miasta

 21. Szczecin  Michał Przepiera – wiceprezydent miasta

 22. Trzebiatów  Józef Domański – burmistrz 
   Wojciech Grzymkowski

 23. Ustronie Morskie  Bernadeta Borkowska – wójt

 24. Władysławowo  Roman Kużel – burmistrz

 25. Urząd Marszałkowski  
  Województwa Pomorskiego członek wspierający

 26. Urząd Marszałkowski  
  Województwa  
  Warmińsko-Mazurskiego  członek wspierający
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Niepodręcznik  
Oceaniczny

Niepodręcznik Oceaniczny 
to wspólna inicjatywa 
Instytutu Oceanologii 

Polskiej Akademii Nauk 
i Akwarium Gdyńskiego 

MIR-PIB, realizowana 
we współpracy z Sopockim 
Towarzystwem Naukowym 

oraz Today We Have.

N O W A  F O R M A  E D U K A C J I  M O R S K I E J

T en projekt jest oddolnym dzia-
łaniem wynikającym z sytuacji 
epidemiologicznej w Polsce, która 

zmieniła reguły prowadzenia aktyw-
ności w ramach edukacji morskiej, któ-
re wszystkie z tych instytucji, wspólnie 

Naszym celem jest budowa społeczności, 
której przedstawiciele uznają sens realiza-
cji celów zrównoważonego rozwoju ONZ, 
ze szczególnym uwzględnieniem kwestii 
związanych z oceanem i obszarami nad-
morskimi. 

Promując zasady zrównoważone-
go rozwoju oraz niebieskiego wzrostu, 
kolejne filmy Niepodręcznika mają nie 

w połowach bałtyckich ryb oraz wpływ 
człowieka na środowisko naturalne. 

Ze względu na panującą pande-
mię i zupełnie nowe warunki pracy, 
naukowcy i edukatorzy pokazywani 
są w zupełnie innych okolicznościach 
niż na co dzień. Pandemia sprawiła, że 
filmy powstają w domach oraz na plaży, 
co przybliża odbiorców do nadawców 

lub niezależnie, prowadzą na co dzień 
i które były zaplanowane na wiosnę 
bieżącego roku. 

Niepodręcznik Oceaniczny to seria krót-
kich filmów poruszających rozmaite kwe-
stie związane ze środowiskiem morskim 
oraz obszarami nadmorskimi, od życia 
w oceanie, ekologii, po rybactwo i działa-
nia organizacji międzynarodowych takich 
jak np. ONZ. W ramach filmów przekazu-
jemy informacje wszystkim, którym los 
naszych mórz i oceanów nie jest obojętny. 

tylko zaciekawić odbiorców tematyką 
związaną ze środowiskiem morskim, 
czy tłumaczyć podstawowe zjawiska 
zachodzące w środowisku morskim oraz 
na całej planecie, ale także promować 
świadome zachowania nas wszystkich 
w odniesieniu do terenów nadmorskich 
oraz środowiska morskiego. Promujemy 
stosowanie zasad niebieskiego wzrostu, 
dyskutujemy nowe wyzwania społecz-
ne, z jakimi można spotkać się w ob-
szarach nadmorskich, w tym np. zmiany 

i odczarowując obraz ludzi nauki, jako 
niedostępnych postaci.

Filmy publikowane są na profilach 
facebookowych https://www.facebook.
com/AkwariumGdynskie/ oraz https://
www.facebook.com/InstytutOceanolo-
giiPAN/ 

Nagrania dostępne są również na 
stronie http://oceanliteracy.pl/temat/
niepodrecznik-oceaniczny/

T Y M O N  Z I E L I Ń S K I 
I O PA N / S T N

Fot. Akwarium Gdyńskie
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Solidarni w czasie epidemii
Rok 2020 zapadnie w naszej pamięci na wiele lat. Nikt nie przeczuwał, z jakim 

wyzwaniem przyjdzie się nam zmierzyć. Nasza praca zawodowa i społeczna 
zaplanowana kilka miesięcy wcześniej była przygotowywana do realizacji. 

W  G D Y N I

J ak dobrze pamiętacie Drodzy Czytel-
nicy „Czasu Morza”, w Gdyni trwały 
przygotowania do Walnego Zebra-

nia Delegatów Związku Miast i Gmin 
Morskich. Prelegenci mieli przekazać 
wiedzę na temat polityki senioralnej 
oraz stan przygotowań do mistrzostw 
świata w półmaratonie #Gdynia 2020. 
Wysłaliśmy zaproszenia do szkół pod-
stawowych i ponadpodstawowych 
w województwach zachodniopomor-
skim i pomorskim na konkurs wiedzy 
o morzu. Wiedzieliśmy, że gala konkursu 
miała się odbyć 29 i 30 kwietnia w Ko-
łobrzegu. Przygotowano pytania do eli-
minacji, półfinału i finału dla najlepszych 
uczniów. 

Na przełomie lutego i marca 2020 
roku cały świat dowiadywał się, że 
w Chinach, w miejscowości Wuhan, 
społeczeństwo zmaga się z nieznanym 
wrogiem – koronawirusem Covid-19. 
Wirus znany przez epidemiologów od 
kilkunastu lat, wypuszczony poza mury 
laboratoriów naukowych siał i nadal 
sieje spustoszenie w ludzkich organi-
zmach. Polski pacjent „zero” przyjechał 
z Niemiec na początku marca. Został 

wyizolowany i poddany kwarantannie 
połączonej z leczeniem szpitalnym. 
Na terenie Polski w pośpiechu tworzo-
no szpitale jednoimienne, które miały 
przyjmować chorych z pozytywnym 
wynikiem na obecność wirusa. Ten stan 
epidemiologiczny zaskoczył władze 
i całe społeczeństwa. W kilka dni nastą-
piła izolacja milionów Polek i Polaków. 

Zamknięto żłobki, przedszkola, szkoły, 
uczelnie wyższe, dworce kolejowe i lot-
niska, zakłady pracy. Szturm mieszkań-
ców na sklepy po artykuły spożywcze 
i sanitarne spowodował, że towarami 
luksusowymi stały się papier toaletowy 
i mydło antybakteryjne. Niektórzy zrobili 
zakupy lekarstw na kilka miesięcy.

#Zostań w domu.  #Zostań 
w domu.  #Zostań w domu. 

Dla milionów to była norma, bo 
taki był przekaz w TV, radiu i innych 
mediach. Gdyby wszyscy zostali w do-
mach, być może nie byłoby ludzi, któ-
rzy byli i nadal są cichymi bohaterami 
trudnych tygodni spędzonych z dala od 
rodzin. Ci, którzy nie zostali w domu, 
a dzięki którym mieliśmy zimną i cie-
płą wodę w kranach, światło w miesz-
kaniach, gaz w kuchence, wywiezione 
śmieci z pergoli.

Setki, tysiące wolontariuszy, którzy 
spontanicznie odnaleźli swoje miejsce 
na ziemi. Gdy „żołnierze” w białych 
fartuchach alarmowali o braku ochrony 
przed wirusem, magazyny stały prawie 
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»

Solidarni w czasie epidemii
W  G D Y N I

puste. „Biznesmeni” branży medycznej 
podnieśli ceny produktów w sklepach 
o kilkaset procent. 

Genius loci – to polskie pospolite po-
ruszenie, dobry duch miejsca i czasu epi-
demii w Polsce. Setki kobiet i mężczyzn 
zaangażowanych w bezinteresowną po-
moc medykom. Oni będą mogli spojrzeć 
w lustro z podniesionym czołem, gdy to 
wszystko się skończy. 

W Gdyni Fundacja Pozytywne Pomo-
rze i dr Jarosław Kłodziński organizują 
działanie wspierające pod nazwą „Soli-
darni w czasie epidemii”. Patronat hono-
rowy na ich pracą objął prezydent Gdyni 
dr Wojciech Szczurek. W ten pomysł 
angażują się firmy i osoby prywatne. Do 
medyków trafiają tysiące plastikowych 

darnych było dostarczanie paczek żyw-
nościowych i ze środkami higienicznymi 
dla seniorów, osób poruszających się 
o kulach, balkonikach czy na wózkach.  
W sumie przygotowano i rozdano kil-
kaset paczek. Była to praca zespołowa 
Centrum Aktywności Seniora z dyrek-
tor Bożeną Katarzyną Zglińską na czele, 
Centrum Handlowego Riviera, Fundacji 
Pozytywne Pomorze z prezes Janiną 
Marią Wasylką. Paczki rozwoził m.in. 
radny Gdyni Jarosław Kłodziński. Duży 
wkład w organizację pomocy miała fir-
ma Nordic Spear Ltd. Sp. z o.o. z Marci-
nem Chrzanowskim. W maju i czerwcu 
trwały licytacje na stronie FB Fundacji 
Pozytywne Pomorze. Zebrane środki 
przeznaczone zostały na zakup mate-

tywność mieszkańców była ukierunko-
wana na szpitale w Pucku i Wejherowie. 
„Słodkie niedziele” dla szpitalnych me-
dyków zapewniły sprawne ręce orga-
nizatorów pieczenia kuchów: Elżbiety 
Laddach, Bartłomieja Krampikowskiego, 
Marzeny Górkowskiej, Anety Goyke-
-Wittbrodt oraz aktywistów z grupy 
Wolne Morsy Dębki. Pyszności z miej-
scowości Prusewo dojeżdżały poprzez 
zaangażowanie druhów z Ochotniczych 
Straży Pożarnych z miejscowości Pru-
sewo, Żarnowiec i Karlikowo. Wspólnie 
uznali, że razem mogą więcej. W domo-
wych wiejskich warunkach Małgorzata 
Pomieczyńska zorganizowała lokalną 
manufakturę szycia materiałowych ma-
seczek ochronnych. Wiodącym wzorem 
był haft kaszubski. Panią Małgorzatę 
wspierała rodzina i znajomi. Tym sposo-
bem uszyto kilkaset sztuk, które trafiły 
do powiatu puckiego i wszystkich po-
wiatów ościennych. Wójt gminy Kroko-
wa Adam Śliwicki nie krył zadowolenia 
z inicjatywy mieszkańców, którzy tak 
ochoczo przystali do pomocy innym 
mieszkańcom Pomorza.

Zrozumienie zaistniałej trudnej sytu-
acji służb medycznych i mundurowych 
wykazały władze, pracownicy i podcho-
rążowie Akademii Marynarki Wojennej 
w Gdyni-Oksywiu. Okazało się, że na 
uczelni drzemią spore możliwości tech-
niczne i organizacyjne. Zaangażowanie 
kilku dziesiątek osób złożyło się na po-
wstanie 5000 maseczek ochronnych, 
w tym 650 maseczek dla dzieci. Przyłbice 
ochronne w liczbie 3000 sztuk powsta-
ły na terenie wojskowej uczelni. Środki 
ochrony osobistej trafiły do 75 placówek 
medycznych i opiekuńczych, Państwo-
wej Straży Pożarnej i Ochotniczej Straży 
Pożarnej. Odbiorcami pomocy była Straż 
Granicznej i Wojska Obrony Terytorialnej. 
Uczelniane maseczki i przyłbice zostały 
rozdysponowane na terenie Trójmiasta, 
ale także pojechały do Szczecina, Elblą-
ga, Kartuz, Olsztyna, Mrągowa, Jastarni, 
Malborka, a nawet do Jeleniej Góry. 

Wydrukowano i przekazano 100 
sztuk przejściówek do masek strażackich 
typu Fenzy opti-pro, 140 kompletów 
przejściówek do masek 3M na filtry 
HEPA dla ambulatorium i Straży Pożarnej 

przyłbic. Kolejny tysiąc trafia do służb 
mundurowych. Ten produkt znajduje 
miejsce w przedszkolach i szkołach przy 
organizacji egzaminów. W przyłbice 
zaopatrzeni zostali pracownicy Okrę-
gowego Przedsiębiorstwa Energetyki 
Cieplnej w Gdyni. W internecie pojawia 
się pytanie internautki, dlaczego OPEC 
a nie lekarze? Odpowiedź jest krótka: 
Proszę to pytanie zadać sobie podczas 
porannej kąpieli w zimnej wodzie. Pod 
„wysokim napięciem” pracowały firmy 
zaopatrujące miasta i wioski w prąd, 
wodę, ogrzewanie, gaz i wywóz śmieci. 
Kolejnym zadaniem w trakcie akcji soli-

riałów pierwszej potrzeby dla Miejskiej 
Stacji Pogotowia Ratunkowego w Gdyni.  
Z myślą o gdyńskich partnerach Fun-
dacja Pozytywne Pomorze wysłała 
do gmin Stegna, Darłowo, Smołdzino, 
Cedry Wielkie, Krokowa i do filii Urzę-
du Marszałkowskiego Województwa 
Warmińsko-Mazurskiego w Elblągu pla-
stikowe przyłbice. 

Pozytywne podejście do proble-
mów związanych z epidemią wykazano 
w gminie Krokowa. Pospolitemu poru-
szeniu i zaangażowaniu mieszkańców 
sprzyjała Dorota Goyke, delegat gminy 
do Związku Miast i Gmin Morskich. Ak-
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w Komendzie Portu Wojennego w Gdy-
ni, 40 sztuk przejściówek do masek MP5 
i MP6 również pod filtry HEPA. 

Na uwagę zasługuje zorganizowana 
zbiórka komputerów dla dzieci do nauki 
zdalnej. Do tej pory udało się pozyskać 
kilkanaście jednostek, które po serwiso-
waniu w Laboratorium Podstaw Techniki 
AMW trafiły do dziecięcych rąk. Ciekawą 
akcję podjęli podchorążowie i kadra Ba-
talionu Szkolnego, którzy zorganizowali 
zbiórkę pieniędzy i zakupili 252 spraye 
„anty para” przeciw parowaniu gogli 
i przyłbic. Spraye przekazane zostały do 
7. Szpitala MW w Gdańsku, Pomorskiego 
Centrum Chorób Zakaźnych i Gruźlicy 

społeczeństwo polskie zdało egzamin 
z człowieczeństwa. Zadziałała solidar-
ność ludzkich rąk i umysłów. Tym razem 
nie ta związkowa, lecz międzyludzka. 
Wielokrotnie bywało tak, że wytwórcy 
różnych dóbr wspierających działa-
nia w walce z epidemią nie poznawali 
odbiorców. Z naszej strony składamy 
wielkie podziękowania tym, którzy mieli 
ogromną odwagę sprzeciwić się hasłu 
#Zostań w domu. Heroizm setek, często 
bezimiennych osób sprawił, że możemy 
czuć się bezpieczni w czasach zagro-
żenia. Miejmy nadzieję, że już więcej 
nie zostaniemy wystawieni na próbę.

D R  JA R O S Ł AW  K Ł O D Z I Ń S K I 
R A D N Y  M I AS TA  G DY N I

w Gdańsku, Stacji Pogotowia Ratunko-
wego w Gdyni i Gdańsku.

W trakcie epidemii na terenie AMW 
zorganizowano cztery akcje honoro-
wego krwiodawstwa, podczas których 
podchorążowie i kadra oddali 68,4 litra 
krwi. Piękny gest, zwłaszcza w czasie 
kiedy tego bezcennego daru brakowało 
w bankach krwi.

Marzec i kwiecień 2020 roku pokaza-
ły hart ducha polskiego społeczeństwa. 
W obawie przed aktywnym zagroże-
niem ze strony koronawirusa setki osób 
w różnych miejscowościach uznało, 
że ich pomoc jest bardzo potrzebna. 
Nie było nakazu, by działać, inwencja 
twórcza zadziałała oddolnie. Kolejny raz 

W ybierając miejsce, w którym 
spędzimy urlop, bierzemy pod 
uwagę wiele czynników – nie 

tylko pogodę czy bliskość atrakcji i za-
bytków. Jeśli decydujemy się na wypo-

który przyznawany jest kąpieliskom 
i marinom działającym zgodnie z zasa-
dami zrównoważonego rozwoju. Wy-
różnienie obowiązuje tylko przez jeden 
sezon, co roku trzeba ponownie się o nie 
ubiegać i przechodzić rygorystyczne 
kontrole. Darłowo po raz kolejny udo-
wadnia, że bezpieczeństwo stawia po-
nad wszystko – dodał A. Klimowicz.

– Wydarzenie miało charakter in-
formacyjny i edukacyjny. Chcieliśmy 
pokazać prawidłowe zasady zachowa-
nia się nad wodą i odpowiedniego re-
agowania w chwili niebezpieczeństwa 
czy zagrożenia – mówił Waldemar 
Śmigielski, koordynator darłowskich 
ratowników.

A RT U R  W E J N E R O W S K I  ( B P M ) 

czynek nad morzem lub jeziorem, to 
warto sprawdzić, czy działające tam ką-
pieliska spełniają najwyższe standardy 
– mówił burmistrz Darłowa Arkadiusz 
Klimowicz. Błękitna Flaga to certyfikat, 

Pokazy darłowskich 
ratowników

18 czerwca br. na plaży zachodniej w Darłówku, w obecności burmistrza Darłowa 
Arkadiusza Klimowicza, koordynatora Krajowego Programu BF Jarosława Szczygła 
i darłowskich ratowników wciągnięto na maszt błękitną flagę. Towarzyszyły temu 

pokazy ratownicze, z zachowaniem wszelkich norm i obostrzeń wynikających 
z trwającej w Polsce pandemii koronawirusa COVID-19.

W  C I E N I U  P A N D E M I I

Fot. BPM Darłowo

Przy pokazie darłowskich ratowników
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W Mielnie  
się nie poddają

Epidemia koronawirusa pokrzyżowała wiele planów 
związanych z organizacją masowych wydarzeń i projektów 

mających odbyć się w nadmorskich miejscowościach gminy 
Mielno. Jednym z przykładów był brak możliwości aktywnego 

zaangażowania się lokalnych społeczników w ogólnopolską 
akcję sprzątania plaż pn. „Bałtycka Odyseja”. 

W  D O B I E  P A N D E M I I

To proekologiczna, społeczna 
i dobrowolna inicjatywa, któ-
rej jednym z orędowników 

jest właśnie turystyczne Mielno. 500-ki-
lometrowa trasa ze Świnoujścia do Pia-
sków na Mierzei Wiślanej podzielona 
została przez organizatorów na dziesięć 
etapów. Mielno było częścią 3. i 4. od-
cinka projektu, który na gminnych pla-
żach odbył się w marcu i kwietniu. 
W wybrany weekend każdego miesiąca 
uczestnicy wolontariusze przechodzili, 
kontrolowali i sprzątali około 50 kilome-
trów plaży. Niestety, w czasie pandemii 
akcja w dużej części musiała zmienić 
formę i przeniosła się do internetu oraz 
do domów, gdzie też można chronić 
Bałtyk przez np. oszczędzanie wody czy 
segregację odpadów. Ponadto proekolo-
giczna misja zyskała także kolejne mo-
dyfikacje, jak np. domową ekosztafetę, 
w której uczestnicy przez 15 min wyko-
nywali dość intensywne ćwiczenia, aby 
zasymulować zmęczenie przy przejściu 
i sprzątaniu 1 km plaży.

Pomimo wybuchu epidemii i braku 
możliwości zaangażowania do sprzątania 
społeczności gmin, w których odbywają 
się poszczególne etapy, pomysłodaw-
ca projektu podróżnik i ekolog Dominik 
Dobrowolski, samotnie i zgodnie z reżi-

mem sanitarnym kontynuuje swoją mi-
sję leczenia polskich plaż. W gminie 
Mielno nakręcił wywiad z włodarzami 
miasta dotyczący m.in. kosztów obsługi 
i utrzymania czystości plaż w sezonie 
wakacyjnym. Olga Roszak-Pezała, bur-
mistrz Mielna, wskazała, że sprzątanie 
wydm i plaż stanowi dla samorządu duże 
wyzwanie finansowe oraz logistyczne, 
a szczególnie odczuwalne jest to w czasie 
wakacji, kiedy setki tysięcy osób odwie-
dzają pięciotysięczną gminę. Zauważono 
też, że wiele śmieci trafia bezpośrednio 
do morza i jest porywane przez prądy 
w głąb wody, co uniemożliwia fizyczne 
zebranie odpadów. W październiku br. 
odbędzie się wielki finał akcji, podczas 
którego zostanie podsumowana „Bał-
tycka Odyseja”. Powstanie także raport 
dotyczący stanu zaśmiecenia, a także 
wystawa, która wraz z filmem będzie 
prezentowana w całej Polsce.

Niekorzystne warunki epidemiolo-
giczne nie zablokowały jednak wszyst-
kich projektów realizowanych przez 

gminę Mielno. Jednym z najciekawszych 
jest przedsięwzięcie pn. „Leśna pętla 
przygód i tajemnic w Mielnie”, którego 
ostatni etap ukończono w kwietniu br. To 
rodzaj ścieżki przyrodniczo-edukacyjnej, 
która prowadzi przez charakterystycz-
ne dla nadmorskiego lasu stare wydmy, 
średniowieczne grodziska i stare bunkry. 
Najbardziej charakterystycznymi ele-
mentami pętli są wielkie figury szyszek, 
elementy małej architektury, ruchome 
kładki łączące dwa grodziska, tarasy wi-
dokowe w lesie oraz oryginalny design 
poniemieckich bunkrów. To typowo ro-
dzinny produkt, ale również wielka frajda 
dla dzieci, dorosłych, rowerzystów, pie-
churów i poszukiwaczy lokalnej historii. 
W aktualnej sytuacji, w której spędzanie 
wolnego czasu powinno odbywać się 
w określonym reżimie sanitarnym, mie-
leńska atrakcja w lesie stała się alterna-
tywą spędzania aktywnie wolnego czasu 
na łonie natury. 

U M  M I E L N O
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W  S Z C Z E C I N I E

Kamień węgielny  
pod Fabrykę Wody 

wmurowany 

To jeden z symbolicznych 
momentów związanych 

z realizacją wielu inwestycji. 
W środę 17 czerwca br. 

podpisano akt erekcyjny oraz 
wmurowano kamień węgielny 

pod budowę Fabryki Wody 
w Szczecinie. 

W uroczystości wzięli udział Piotr 
Krzystek, prezydent Szczeci-
na, Jarosław Szczupak, prezes 

Zarządu firmy Alstal Grupa Budowlana, 
Konrad Stępień, prezes Zarządu spółki 
Fabryka Wody, a także radni Rady Mia-
sta Szczecin oraz osoby zaangażowane 
w realizację tej inwestycji. 

Budujemy obiekt, który oprócz funk-
cji rekreacyjnej spełni również ważne 
zadanie związane z edukacją. Fabryka 
Wody stanie się centrum edukacyjnym, 
w którym będziemy uczyć i pokazywać, 
jak duże znaczenie ma dla naszego życia 
woda. Bez względu na wiek, każdy znaj-
dzie tu dla siebie coś, co go z całą pew-
nością zainteresuje – mówił podczas 
uroczystości Piotr Krzystek, prezydent 
Szczecina. 

– Dobiega końca pierwszy etap in-
westycji, czyli posadowienia obiektu. 
Myślę, że obietnica, jaką złożyliśmy panu 
prezydentowi podczas podpisywania 
umowy, że ten obiekt zostanie zrealizo-
wany w terminie i znakomitej jakości, 
zostanie przez nas dotrzymana – po-
wiedział prezes Zarządu firmy Alstal 
Grupa Budowlana Jarosław Szczupak. 

Od blisko 20 lat pojawiały się różne 
pomysły jak zagospodarować teren po 
dawnej Gontynce. Dlatego cieszę się, że 
jesteśmy już na bardzo zaawansowa-
nym etapie naszej inwestycji. Dołożymy 
wszelkich starań, by otworzyć ten obiekt 
jak najszybciej, aby służył mieszkańcom 
naszego miasta – powiedział Konrad Stę-
pień, prezes Zarządu spółki Fabryka Wody. 

Po odczytaniu treści aktu erekcyjne-
go, swoje podpisy złożyli na nim pre-
zydent Piotr Krzystek, prezes Jarosław 
Szczupak oraz prezes Konrad Stępień. 
Akt erekcyjny trafił do metalowej tuby, 
która została następnie wmurowana 
w fundament powstającego budynku 
basenowego Fabryki Wody. 

Fabryka Wody to nowoczesny i wielo-
funkcyjny park wodny z funkcjami spor-
towymi, rekreacyjnymi oraz elementami 
edukacyjnymi. Szczeciński Aquapark 
składać się będzie z hali basenowej z ba-
senami rekreacyjnymi i zjeżdżalniami, 
strefy basenu sportowego, strefy well-
ness i jednego z największych w kraju 
saunariów. W części zewnętrznej znajdą 
się baseny rekreacyjne oraz plaża. 

Dodatkowo przewidziane zosta-
ły strefa sportowa oraz rozrywkowa 
z kręgielnią, stołami do bilarda, ścianką 
wspinaczkową, siłownią i kortami do 
squasha. Inwestycja obejmuje również 
realizację lodowiska sezonowego na-

przemienne ze sceną amfiteatru oraz 
torem lodowym. 

Jedną z cech charakterystycznych 
szczecińskiego Aquaparku jest eduka-
torium. Znajdą się w nim przestrzenie 
ekspozycyjne oraz laboratoria, w których 
przeprowadzane będą eksperymenty 
i doświadczenia naukowe związane 
z wodą. 

Inwestycja powstaje u zbiegu ulic 
1 Maja, Emilii Sczanieckiej i Bożeny. Pro-
jekt Fabryki Wody przygotowało biuro 
projektowe Dreamworlds sp. z o.o. sp.k. 
Wykonawcą prac jest konsorcjum firm 
w składzie: Alstal Grupa Budowlana 
sp. z o.o. sp.k. i Alstal Real Estate sp. z o.o. 
Koszt inwestycji to ponad 349,7 mln zł. 
Prace zakończą się w 2022 roku. 

https://fabrykawody.eu/
https://www.facebook.com/ 

FabrykaWody/
https://www.youtube.com/channel/

UCI2lR9TZ222psZYhDIDZMVA

P I O T R  Z I E L I Ń S K I  
FA B RY KA  W O DY

Fot. Fabryka Wody

Fot. Fabryka Wody
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Bezpłatne zajęcia 
Żuławskiego Ośrodka 

Kultury i Sportu
Wszystkie instytucje kulturalne musiały odnaleźć się w nowej rzeczywistości.  

W tym trudnym czasie do potrzeby chwili dostosował się również Żuławski Ośrodek Kultury 
i Sportu w Cedrach Wielkich, który wszystkie swoje działania przeniósł do świata online.

W  C E D R A C H  W I E L K I C H

Od początku pandemii jeste-
śmy do dyspozycji. Każde-
go dnia – przy współpracy 

Gminnej Biblioteki Publicznej – na na-
szej stronie internetowej zamieszamy 
bogatą ofertę zajęć, które są oczywiście 
bezpłatne – informuje Łukasz Żarna, dy-
rektor Żuławskiego Ośrodka Kultury.

Zajęcia organizowane są niemal przez 
cały tydzień (z wyjątkiem sobót). W nie-
dziele natomiast od godz. 18.00 swój 

czas rezerwować mogą najmłodsi, dla 
których przygotowano „niedzielną wie-
czorynkę”.

– Doskonale wiem, że wielu miesz-
kańcom naszej gminy brakuje tradycyj-
nej działalności Żuławskiego Ośrodka 
Kultury i Sportu. Zajęcia online są tylko 
namiastką oferty tradycyjnej. Wierzę 
jednak, że w tych trudnych dla wszyst-
kich chwilach taka forma zajęć kultural-
nych będzie odskocznią od codzienności. 

Myślę, że każdy znajdzie coś ciekawego 
dla siebie – dodaje wójt Janusz Goliński.

Przez pierwszy tydzień czerwca zaję-
cia – z okazji Dnia Dziecka – dedykowane 
były tylko najmłodszym. Nie wiadomo 
jeszcze, jak wyglądać będzie tegoroczna 
„akcja lato”. Jeśli nie będzie można orga-
nizować zajęć stacjonarnych, to będą one 
dostępne (oczywiście bezpłatnie) w sieci. 
Harmonogram bezpłatnych zajęć online 
znaleźć można na stronie www.zokis.eu.

Fot. ŻOKIS
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Przegalina 
wznawia ruch

W ramach realizowanego 
kontraktu trwa 

przebudowa infrastruktury 
czynnej Śluzy Południowej 

oraz, pod nadzorem 
konserwatorskim, 

realizowane są prace 
remontowe komory Śluzy 

Północnej i budynku 
dawnej maszynowni. 

P race przy Śluzie Południowej prze-
biegają dwuetapowo. W pierwszym 
etapie wykonano roboty związane 

z kompleksowym remontem komory 
śluzy, maszynowni wraz z instalacjami, 
automatyką i sterowaniem oraz mechani-
zmami w zakresie niezbędnym do plano-
wanego wznowienia ruchu żeglugi przez 
stopień wodny w czerwcu 2020 r. 

Prace rozpoczęto w październiku 2019 
r., a ich początek wiązał się z wygrodze-
niem przestrzeni komory śluzy i odcię-
ciem w maksymalnym stopniu dopływu 
wody od strony Wisły na stanowisku 
górnym oraz Martwej Wisły na stanowi-
sku dolnym. Po wykonaniu tej operacji 
zainstalowano w komorze śluzy pompy 
odwadniające. W 168 godzin usunięto 
około 15 tys. m sześc. wody. Realizacja 
prac w komorze trwała blisko 5 miesię-
cy. W tym czasie usunięto dodatkowe 
100 tys. m sześc wody pochodzącej 
z przecieków przez ściany komory. 

Podczas prac przeprowadzonych przy 
Śluzie Południowej wykonano szereg 
robót mających na celu wzmocnienie 
i uszczelnienie konstrukcji żelbetowych 
oraz odnowienie powłok antykorozyj-
nych elementów stalowych komory 
oraz wrót. Ponadto przeprowadzono 
kompleksowy remont i przebudowę 
budynków czterech maszynowni zloka-
lizowanych po obu stronach peronów 
śluzy, dostosowując je do obecnych wy-
mogów technicznych. Prawdziwym wy-
zwaniem okazał się remont konstrukcji 
wrót, którego zaplanowanie, w wyniku 
szczątkowej dokumentacji technicznej, 
było możliwe dopiero po odwodnieniu 
komory i wykonaniu kompleksowej 
inwentaryzacji. Dalsza realizacja prac 
na stopniu wodnym będzie się odbywać 
przy ruchu jednostek pływających. 

Obecnie wykonano prace związane 
ze stanem surowym nowo projektowa-
nych budynków na terenie stopnia wod-
nego, trwa budowa infrastruktury we-
wnętrznej, sieci i instalacji. Z jednostek 
pływających prowadzone są roboty ka-
farowe związane z pogrążaniem blisko 
100 pali stalowych stanowiących oparcie 
dla stalowej konstrukcji pomostu ważą-
cego około 100 ton, przy którym doce-
lowo ma cumować osiem lodołamaczy. 
Trwają prace przy przebudowie ubezpie-
czeń brzegowych o łącznej długości 1,75 
km w awanportach Śluzy Południowej 
oraz rozpoczęto prace na wodzie zwią-
zane z remontem stalowych konstrukcji 
kierownic. Z początkiem kwietnia tego 
roku rozpoczęto prace przy remoncie 
historycznej maszynowni. 

Drugi etap prac na stopniu wodnym 
Przegalina obejmuje modernizację 
obiektu w zakresie zaplecza techniczne-
go zespołu funkcjonowania śluzy, bazy 
cumowania lodołamaczy, przebudowę 
infrastruktury wewnętrznej stopnia 
wodnego wraz z nowym układem dro-
gowym oraz remont części obiektów 

wpisanych do rejestru zabytków nie-
ruchomych, tj. komory śluzy Północ-
nej wraz z układem zasilania wrót oraz 
budynku historycznej maszynowni. 
Remont budynku historycznej siedziby 
nadzoru wodnego będzie prowadzony 
pod nadzorem konserwatorskim. 

Stopień wodny Przegalina jest świa-
dectwem minionych czasów i jest jed-
nym z ciekawszych historycznie obiek-
tów hydrotechnicznych na Pomorzu. 
Ponieważ od poprzednio prowadzonych 
prac konserwatorskich w obiekcie mi-
nęło wiele lat, konieczna będzie ocena 
obecnego stanu technicznego po jego 
odwodnieniu, która określi dalsze kie-
runki prac. Będzie ona przeprowadzona 
wspólnie z konserwatorem zabytków. 
Wyzwaniem stojącym przed STRABAG 
jest wykonanie remontu i uruchomienie 
systemu zasilania i napędu wrót Śluzy 
Północnej, który został zaprojektowany 
w oparciu o napęd wodny i jest jedynym 
tego rodzaju obiektem w Polsce. 

S O N S 
G O S P O DA R KA M O R S KA . P L

I  E T A P  I N W E S T Y C J I

Fot. STRABAG
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I nwestycja strategiczna dla państwa 
polskiego przebiega w sposób nieza-
kłócony, zgodnie z harmonogramem. 

Zobaczyłem postęp prac, wszystko dzię-
ki inwestorowi i generalnemu wyko-
nawcy odbywa się w sposób bezpieczny 
dla pracowników pod względem BHP, 
jak i epidemiologicznym, co jest szcze-
gólnie ważne w tych czasach. Bardzo 
dużo polskich podwykonawców pra-
cuje na tej budowie. Ta inwestycja jest 
strategiczna ze względu na pobudzenie 
gospodarcze nie tylko Elbląga i tej części 

Polski, ale śmiem twierdzić – tej części 
Europy. Łaskawa zima, dobra pogoda 
powodują to, że ten postęp prac jest nie-
zakłócony – powiedział minister Grze-
gorz Witkowski.

Aktualnie w rejonie Zatoki Gdań-
skiej kontynuowane są prace związane 
z pogrążaniem ścianki szczelnej nabrze-
ża południowego. Zaawansowanie tych 
robót to ponad 50%. Zakończono z kolei 
pogrążanie ścianki szczelnej na nasadzie 
falochronu zachodniego. Wykonawca 
– konsorcjum NDI/Besix pracuje przy 

tzw. zalądowieniu portu przeładunko-
wego. Posłuży on do odbioru dostaw 
kamienia hydrotechnicznego na potrze-
by budowy falochronów. 

– Staramy się zminimalizować ko-
nieczność transportu drogami lądowy-
mi, stąd budowa tego nabrzeża, jako 
pierwszego elementu pozwalającego na 
transportowanie kamienia, materiałów 
masowych, które w dużej ilości będą 
musiały być dowożone na plac budo-
wy. To jest nasza troska i staranie o to, 
żeby rzeczywiście działania związane 

Prace na terenie  
przekopu Mierzei Wiślanej 

Trwają prace przy inwestycji „Budowa drogi wodnej łączącej Zalew Wiślany z Zatoką Gdańską”. 
W maju budowę odwiedził Grzegorz Witkowski, podsekretarz stanu w Ministerstwie Gospodarki 

Morskiej i Żeglugi Śródlądowej. Towarzyszyli mu przedstawiciele wykonawcy – Małgorzata 
Winiarek-Gajewska, prezes Zarządu NDI, Dominik Wróblewski, kierownik budowy konsorcjum 

NDI/Besix oraz inwestora – Wiesław Piotrzkowski, dyrektor Urzędu Morskiego w Gdyni.

Z G O D N I E  Z  H A R M O N O G R A M E M

Fot. materiały prasowe NDI/Besix
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z transportem były jak najmniej uciąż-
liwe dla mieszkańców – powiedziała 
Małgorzata Winiarek-Gajewska, prezes 
Zarządu NDI.

W rejonie kanału żeglugowego to-
czą się roboty ziemne. Materiał uzy-
skany z prac jest hałdowany na terenie 
przekopu, a w przyszłości zostanie 
użyty do wykonania obwiedni sztucz-
nej wyspy oraz zalądowienia obszaru 
nabrzeża południowego. Zabezpiecza-
ne są tu skarpy ziemne po wschodniej 
i zachodniej części przekopu. Zakończyły 
się już prace nasypowe pod obiektami 
mostowymi, a kontynuowane są prace 
nasypowe przy powstających drogach. 
Pod przyszłymi mostami zakończyło 
się także pogrążanie pali prefabrykowa-
nych, rozpoczęto roboty żelbetowe pod 
fundamentami.

Od strony Zalewu Wiślanego zakoń-
czono budowę tymczasowej grobli oraz 
wbijanie ścianek tymczasowego nabrze-
ża. To nabrzeże posłuży do przeładunku 
materiałów potrzebnych do budowy 
wyspy. Teren w rejonie sztucznej wyspy 
jest obecnie oczyszczany z materiałów 
ferromagnetycznych. 

Na terenie inwestycji zakończono 
przewierty pod sieci energetyczne i tele-
techniczne. Do końca miesiąca zakończą 
się przebudowy wszystkich kolizji śred-
niego napięcia i teletechnicznych. Obec-
nie realizowane są przełączenia sieci.

A co przed nami? W kolejnych tygo-
dniach zakończy się pogrążanie ścianek 
szczelnych nabrzeża południowego, 
a rozpocznie falochronu zachodniego. 

du Morskiego w Gdyni, powiedział: 
– Ta droga wodna jest przejściem admi-
nistracji morskiej z naszego okresu stu-
letniej historii, która zaistniała 2 kwietnia 
1920 roku do czasów obecnych. Przetarg 
na drugi etap ogłosiliśmy 24 kwietnia 
br., najprawdopodobniej oferty zostaną 
otwarte 22 czerwca. Etap ten obejmuje 
rzekę Elbląg wraz z umocnieniem i ob-
wałowaniami. Będziemy budować także 
trzeci most, most w Nowakowie o długoś-
ci 104 metrów. Oprócz tego odcinek drogi 
o długości 1550 metrów, która będzie łą-
czyła tę część drogi powiatowej i służyła 
mieszkańcom. Most będzie się znajdował 
650 metrów od obecnie istniejącego mo-
stu pontonowego. Oprócz tych inwestycji 
hydrotechnicznych i drogowych planuje-
my wykonanie znaków nawigacyjnych. 
Całość w przyszłości zostanie połączona 
trzecim odcinkiem, a więc przejściem 
przez Zalew Wiślany.

Całkowita długość nowej drogi wod-
nej wyniesie 22,880 km (w tym przejście 
przez Zalew Wiślany – 10,176 km, rzekę 
Elbląg – 10,381 km, pozostałe 2,323 km 
to odcinek stanowiska postojowego, ślu-
zy i portu zewnętrznego), a jej głębokość 
to 5 m. Docelowo ma ona umożliwić 
wpływanie do portu w Elblągu jedno-
stek o długości do 100 metrów oraz 
do 20 metrów szerokości. Budowa kana-
łu na Mierzei Wiślanej ma zakończyć się 
w 2022 r. Inwestorem jest Urząd Morski 
w Gdyni, a wykonawcą pierwszej, aktu-
alnie realizowanej części inwestycji kon-
sorcjum firm NDI/Besix.  

E W 
G O S P O DA R KA M O R S KA . P L

Realizowane będą też prace pogłębiar-
skie. W rejonie kanału rozpoczną się 
przygotowania do prac przy budowie 
śluzy. – Planowane są pierwsze dosta-
wy ścianek szczelnych do budowy śluzy 
kanału żeglugowego. W czerwcu mobi-
lizacja sprzętu i rozpoczęcie pierwszych 
ścianek na obszarze śluzy – mówi Do-
minik Wróblewski, kierownik budowy 
konsorcjum NDI/Besix.

Kontynuowane będą też roboty ziem-
ne i żelbetowe. W rejonie Zalewu Wiśla-
nego rozpoczną się transporty drogą 
wodną materiałów do budowy wyspy.

Aktualnie realizowana umowa obej-
muje pierwszą z trzech części, na jakie 
została podzielona inwestycja pn. „Bu-
dowa drogi wodnej łączącej Zalew Wi-
ślany z Zatoką Gdańską”.

W trakcie wizyty na placu budowy, 
Wiesław Piotrzkowski, dyrektor Urzę-

Fot. materiały prasowe NDI/ Besix

Fot. materiały prasowe NDI/ Besix



Za nami Żeglarska Parada Świętojańska
Około 100 żaglowców i łodzi 

motorowych przepłynęło 
po wodach Zatoki Gdańskiej 

w uroczystej IV Żeglarskiej 
Paradzie Świętojańskiej. 

Wydarzenie zorganizowane 
przez Pomorski Związek 

Żeglarski to stały już element 
obchodów Święta Morza. 

Na wodzie w pełnej krasie 
mogliśmy podziwiać m.in. 

„Dar Młodzieży”, „Pogorię” czy 
„Zawiszę Czarnego”.

Z A T O K A  P E Ł N A  Ż A G L I  I  T Ł U M Y  N A  B R Z E G U

P ierwsza Żeglarska Parada Święto-
jańska, która jest jedną z najwięk-
szych atrakcji obchodzonych co-

rocznie od 1932 roku Dni Morza w Gdyni, 
odbyła się w 2017 roku. Zawsze jest 
niezwykle widowiskowa. Zazwyczaj pa-
rada rozpoczyna się o zmierzchu, na wy-
sokości mola w Orłowie. Tym razem 
jednak, z powodu ogromnego zaintere-
sowania, jakie towarzyszyło wydarzeniu 
w poprzednich latach, organizatorzy 

z Pomorskiego Związku Żeglarskiego za-
decydowali, że jachty będziemy podzi-
wiać w ciągu dnia. A jednostki wyruszy-
ły w drogę nie z Orłowa, lecz z Brzeźna. 
Aby wypłynąć na wody Zatoki Gdańskiej 
ustawiały się w szyku na wysokości 
brzezieńskiego mola. 

Parada rozpoczęła się w sobotę 
20 czerwca o 16:30. Jednostki obrały 
kurs w kierunku Gdyni. Widzowie mo-
gli obserwować je z trójmiejskich plaż, 

a także z molo w Sopocie i Orłowie. Fi-
nał wydarzenia doskonale było widać na 
gdyńskim bulwarze Nadmorskim.

Bez wątpienia największymi gwiaz-
dami parady były „Dar Młodzieży”, 
„Pogoria”, „Generał Zaruski”, „Zawisza 
Czarny”. Nie zabrakło także mniejszych 
jednostek, w tym znanych i zasłużonych 
oldtimerów. 

– Świetnie, że udało się zgromadzić 
tyle łódek, mimo że nie są to regaty 

Fot. Grzegorz Mehring_gdansk.pl

Fot. Karol Stańczak_gdynia.pl14
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Za nami Żeglarska Parada Świętojańska
– powiedziała Joanna Pajkowska, 
pierwsza Polka, która samotnie opłynę-
ła Ziemię jachtem dookoła w rejsie non 
stop. – Pomysł jest znakomity, ludzie 
mogą wyjść z domów i zobaczyć coś na-
prawdę pięknego. Cieszę się, że ja także 
mogę uczestniczyć w tym wydarzeniu, 
płynąc na „Pogorii”.

Z pokładu „Pogorii” obserwował pa-
radę także Tomasz Chamera, prezes Pol-
skiego Związku Żeglarskiego.

– To nie tylko Święto Morza, ale i pol-
skiego żeglarstwa – mówił prezes Cha-
mera. – Cieszę się, że po okresie zawie-
szenia większości działań udało się wrócić 

w jednym miejscu duże żaglowce, które 
zwykle o tej porze pływają już w odle-
głych rejonach Europy i świata. 

IV Żeglarska Parada Świętojańska 
została zorganizowana przez Pomor-
ski Związek Żeglarski przy współpracy 
z Gdańskim Ośrodkiem Sportu i JMKW 
Kotwica w Gdyni. Wydarzenie stanowiło 
jeden z wielu punktów trwającego Święta 
Morza. Partnerem głównym imprezy jest 
Port Gdynia, a partnerami miasto Gdynia 
i Marina Yacht Park. Patronat honorowy 
nad paradą objęli: marszałek wojewódz-
twa pomorskiego Mieczysław Struk oraz 
prezydenci Gdańska, Sopotu i Gdyni. 

G O S P O DA R KA M O R S KA . P L 

do normalności, choć oczywiście należy 
pamiętać, że zagrożenie jeszcze nie minę-
ło i nadal należy dbać o bezpieczeństwo 
własne i innych. Żeglarstwo jest bodaj je-
dyną dyscypliną, w której dozwolone zo-
stały właściwie wszystkie formy aktyw-
ności. Liczę, że ten sezon będzie bardzo 
udany, a my możemy skorzystać z okazji 
i docenić to, co mamy w Polsce.

Wielu żeglarzy podkreślało, że to była 
wyjątkowa parada, nie tylko dlatego, że jej 
trasa i godzina startu różniły się od parad 
w poprzednich latach. Nieprzewidzianym 
skutkiem ograniczeń wynikających z pan-
demii jest to, że udało się zgromadzić 

Fot. Karol Stańczak_gdynia.pl

Fot. Karol Stańczak_gdynia.pl

Fot. Karol Stańczak_gdynia.pl

Fot. Karol Stańczak_gdynia.pl
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Pierwszy  
międzynarodowy  
panel ekspertów

W trudnych czasach spowodowanych przez pandemię 
COVID-19 partnerzy projektu Land-Sea-Act przestawili się 

na zdalny tryb pracy i spotkania online. W ramach trzeciego 
spotkania partnerów, 25 marca 2020 r. odbył się pierwszy 

międzynarodowy panel ekspercki dotyczący interakcji morze- 
-ląd i wielopoziomowego zarządzania w tym obszarze. 

L A N D - S E A - A C T

C elem pierwszego panelu było 
zapoznanie zaproszonych eks-
pertów z koncepcją międzynaro-

dowego panelu ekspertów powołane-
go w ramach projektu Land-Sea-Act, 
a także wzajemne poznanie się, zarów-
no w ramach partnerstwa projektu, 
jak i spoza niego – z zaproszonymi ze-
wnętrznymi specjalistami. Szerszą ideą 
stojącą za międzynarodowym panelem 
ekspertów jest otrzymanie wkładu 
do prac w zakresie wielopoziomowe-
go zarządzania na rzecz niebieskiego 
wzrostu i planowania przestrzennego. 
Projekt Land-Sea-Act ma stanowić 
centrum debaty na temat zagadnień 
związanych ze strukturami i procesa-
mi wielopoziomowego zarządzania, 
który wypromuje współpracę między-
sektorowej na morzu oraz planowanie 
wybrzeża w sposób uwzględniający 
interakcje ląd-morze.

Uczestnicy  panelu
Międzynarodowy panel ekspertów 

składa się z 10-15 ekspertów zewnętrz-
nych zaproszonych przez partnerów pro-
jektu Land-Sea-Act, a także kluczowych 
ekspertów z konsorcjum projekt, którzy 
mieli zapewnić zrównoważoną repre-
zentację odpowiednich dziedzin wiedzy 
specjalistycznej i poziomu planowania 
przestrzennego.

Eksperci zebrani podczas pierw-
szego międzynarodowego panelu 
posiadali kompetencje i wiedzę spe-
cjalistyczną w dziedzinach związa-
nych z: planowaniem przestrzennym 
obszarów morskich, rozwojem gmin 
przybrzeżnych, niewielkimi portami 
i przedsiębiorczością, dziedzictwem 
kulturowym, turystyką, ocenami za-
rządzania. Eksperci reprezentowali 
różne kraje, instytucje i poziomy zarzą-
dzania, wśród których byli: Regionalna 
Rada Satakunta (Finlandia), fińskie Mi-
nisterstwo Środowiska, gmina Haljala 
(Estonia), gmina Carnikava (Łotwa), 
Związek Miast i Gmin Morskich z Polski, Fot. M.Czarnecka-Gallas
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gmina Holbaek (Dania), gmina Tjörns 
(Szwecja), Instytut Oceanologii Polskiej 
Akademii Nauk, ICES, grupa robocza ds. 
planowania morskiego i zarządzania 
strefą przybrzeżną, Sekretariat VASAB. 

Tematy i  ważne pytania
Podczas pierwszej dyskusji, mode-

rowanej przez partnera Land-Sea-Act 
BEF z Łotwy, eksperci przedstawili swoje 
pierwsze propozycje dotyczące ukierun-
kowania i zakresu agendy wielopozio-
mowego zarządzania. 

poziomach (lokalnym, regionalnym, 
krajowym)? Jakie ważne są powią-
zania między tradycyjnym a nowym 
sposobem gospodarczego wykorzy-
stywania obszarów przybrzeżnych? 
Jak morskie planowanie przestrzenne 
mogłoby poprawić zagospodarowanie 
obszarów przybrzeżnych? Te i wiele 
innych pytań oraz pomysłów już sta-
nowiły istotny wkład w bieżące prace 
dotyczące planowania działań na sty-
ku morza i lądu, a także w prace nad 
programem zarządzania wielopozio-
mowego. 

Panele eksperckie w ramach pro-
jektu Land-Sea-Act mają odbywać się 
regularnie – w przestrzeni realnej lub 
wirtualnej, w zależności od rozwoju 
sytuacji epidemicznej. Tak czy inaczej 
ich organizatorzy mają nadzieję, że za-
łożenie otwartości oraz dzielenia się 
wiedzą, które promowane jest przez 
projekt, doprowadzi do popularyzacji 
idei wielopoziomowego zarządzania 
obszarów na styku morza i lądu. 

M A RTA  C Z A R N E C KA- GA L L AS

Poruszono kilka ważnych pytań, 
między innymi: jakie są przeszko-
dy dla niebieskiego wzrostu dzisiaj 
i w najbliższej przyszłości? Czy prze-
szkody te są powiązane z komunikacją, 
możliwościami i / lub wiedzą? Czy są 
jakieś bardziej istotne tematy niż inne 
i jakie są trendy w czasie rzeczywistym 
w różnych sektorach (MŚP, turystyka), 
w tym w sytuacji podejmowanych 
przez wszystkie kraje działań w celu 
zwalczania pandemii koronawiru-
sa? Co jest potrzebne do współpracy 
i stworzenia rozwiązań na różnych 

Poziom planowania / zarządzania reprezentowany przez ekspertów podczas panelu; 
zrzuty ekranu z (menti.com)

Obszar wiedzy / kompetencji ekspertów podczas panelu; zrzuty ekranu z (menti.com)
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Nowe autobusy i tramwaje 
dla Gdańska!

Nowoczesne ekologiczne pojazdy zasilają flotę Gdańskich Autobusów i Tramwajów.  
Na ulice Gdańska wyjechało 48 nowych autobusów Mercedes Citaro oraz 14 dwukierunkowych 

tramwajów Pesa Jazz Duo. Niebawem dołączy do nich 15. nowy tramwaj.

Z E  W S P A R C I E M  U N I J N Y M

K omunikacja publiczna, na którą 
w Gdańsku w bardzo wyraźny spo-
sób stawiamy, to nie tylko dobra 

i sprawna organizacja, to też nowoczes-
ny tabor, nowoczesne autobusy i tram-
waje. Sto procent autobusów jeżdżących 
po Gdańsku to autobusy niskopodłogo-
we, a wraz z tą dostawą niemal połowa 
z nich to będą najnowocześniejsze mo-
dele – takie jak te, które dziś odbieramy 
– powiedziała Aleksandra Dulkiewicz, 
prezydent Gdańska.

no także funkcję przyklęku, dzięki której 
bok pojazdu można obniżyć o 60 mm, 
co znacznie ułatwia wejście i wyjście 
z pojazdu. Każdy z pojazdów wyposażo-
ny jest w system klimatyzacji o wydajno-
ści zapewniającej komfort podróżowania 
nawet w upalne dni z uwzględnieniem 
specyfiki komunikacji miejskiej, tj. częste 
otwieranie drzwi.

Nowe pojazdy dzierżawione są przez 
spółkę GAiT od konsorcjum firm Evo-
Bus Polska Sp. z o.o. oraz Pekao Leasing 

boru korzystają już zakłady komunikacji 
miejskiej w Łodzi, Poznaniu, Wrocławiu 
czy Gliwicach. Koszt ośmioletniej dzier-
żawy pojazdów wraz z ich utrzymaniem 
technicznym to ponad 117 mln zł brutto 
(95,4 mln zł netto).

Dwukierunkowe 
komfortowe t ramwaje

Nowe tramwaje Pesa Jazz Duo to po-
jazdy wieloczłonowe, dwukierunkowe 
i całkowicie niskopodłogowe, o długości 
do 32,5 m. W tramwaju mieści się ponad 
200 pasażerów, w tym 32 na miejscach 
siedzących. Pięć tramwajów Pesa Jazz 
Duo jeździ po Gdańsku już od 2015 roku. 
Teraz dołączają kolejne. Ich nowa wer-
sja różni się od wcześniejszej. – Nowe 
modele zyskały szereg rozwiązań, które 
dodatkowo podnieść mają komfort jazdy 
pasażerów. W pojazdach zamontowane 
zostały gniazda USB. Udoskonalono 
funkcjonowanie klimatyzacji i ogrze-
wania, kierując strumień powietrza na 
ściany boczne. Samopoczucie pasa-
żerów poprawiać ma zmienna barwa 
oświetlenia, zmienia się ona w zależno-
ści od temperatury zewnętrznej tj. przy 
chłodzie jest to barwa ciepła, podczas 
wysokiej temperatury – barwa zimna 
– powiedział prezes Gdańskich Autobu-
sów i Tramwajów Maciej Lisicki. 

Cena jednego tramwaju to 8 mln 856 
tys. zł brutto. Łączny koszt zakupu 15 no-
wych wraz z pakietami specjalistycznymi 
to 138 mln 277 tys. zł. Zakup tramwajów 
uzyskał dofinansowanie ze środków 
unijnych w wysokości 83,5 proc. w ra-
mach Gdańskiego Projektu Komunikacji 
Miejskiej – etap IV A.

Zarówno nowe autobusy, jak i tram-
waje wyposażone są w zautomatyzo-
wane defibrylatory zewnętrzne AED.

Nowoczesne ekolog iczne 
autobusy

Od teraz gdańskie linie obsługiwać 
będzie łącznie 115 nowoczesnych eko-
logicznych autobusów, o najbardziej 
restrykcyjnej normie emisji spalin Euro 
VI, Mercedes Citaro. Wcześniej w latach 
2016-2019 spółka GAiT zakupiła 67 au-
tobusów tej marki. Pojazdy przysto-
sowane są do potrzeb osób niepełno-
sprawnych i podróżujących z wózkami 
dziecięcymi. W pojazdach zamontowa-

Sp. z o.o. – Podążamy za współczesnym 
trendem sharing economy. Model dzier-
żawy jest powszechnym dziś na świe-
cie trendem, według którego właśnie 
używanie, nie posiadanie, jest bardziej 
ekonomicznym, jak i efektywnym spo-
sobem gospodarowania – powiedział 
Piotr Borawski, zastępca prezydenta 
ds. przedsiębiorczości i ochrony klimatu. 
Istotą modelu dzierżawy jest objęcie nią 
kosztów i prac związanych z utrzyma-
niem technicznym pojazdów przez cały 
okres najmu. Z modelu dzierżawy ta-

Fot. Grzegorz Mehring/gdansk.pl



C Z A S  M O R Z A  2  ( 8 3 )  c z e r w i e c  2 0 2 0 19

»

Morska turystyka 
zdrowotna na Pomorzu  
do II wojny światowej 

Gdynia na początku XX wieku była małą osadą rybacką. Warunki przyrodnicze 
zapewniały utrzymanie lokalnej społeczności z rybołówstwa i rolnictwa. 

Niczym nieskażona okolica dawała idealne warunki do zagospodarowania 
turystycznego. Celem poniższego artykułu jest przedstawienie genezy 

przemiany wsi rybackiej w nadmorskie uzdrowisko. 

Z  K A R T  H I S T O R I I  –  K U L T U R A  M O R S K A  W  I I  R P

W kolejnych artykułach au-
tor przedstawi działalność 
prozdrowotną dla dzieci i mło-

dzieży w województwie pomorskim 
z siedzibą w Toruniu. Podstawą do na-
pisania tekstu były materiały archiwalne 
oraz kwerenda prac zwartych. Zebrane 
dokumenty i artykuły przedstawiają 
ewolucję społeczno-gospodarczą po 
odzyskaniu niepodległości i ówczesną 
rolę Gdańska.

W celu zapewnienia pełnego wy-
poczynku zadbano o rozwój kultury 
i sztuki, zbudowano kina i teatry, galerie 
i lokale rozrywkowe. Ciszę i spokój za-
pewniały wille i pensjonaty wybudowa-
ne na Kamiennej Górze, Oksywiu, Gdyni 
i w Orłowie.

Funkcjonowały schroniska szkolne 
i młodzieżowe, na obozach zdrowotnych 
młodzież nabywała sił do dalszej pracy 
i nauki, a amatorzy morskich podróży 
mieli do dyspozycji transatlantyki, statki 
żeglugi przybrzeżnej, łodzie wiosłowe 
i żaglówki.

Gdynia zawsze była silna siłą swoich 
mieszkańców. Wyróżniał ich nie tylko 
hart ducha i tężyzna fizyczna, ale też 
przywiązanie do miejsca, w którym żyli. 
Legenda głosi, że mieszkają tutaj po-
tomkowie walecznych wikingów, którzy 
na Oksywiu założyli osadę, zaś kobiety 
tubylców zostały matkami ich potom-
stwa. Surowa kaszubska ziemia i trudna 
rybacka dola wypracowywały w nich 
cechy odpowiedzialnych ludzi. 

W miejscach, gdzie tożsamość spo-
łeczności miejskich takich jak Gdańsk 

i Gdynia jest najbardziej wyrazista, 
skłonni jesteśmy doszukiwać się genius 
loci – ducha miejsca: „Pojęcie to po-
chodzi ze starożytności. Oznaczało ono 
bóstwo opiekujące się konkretnym miej-
scem – domem, górą, gajem, strumie-
niem. Współcześnie mówiąc o duchu 
miejsca, mamy na myśli raczej pewien 
stan świadomości zbiorowej związany 
z danym miejscem.” 1

„Pod względem klimatycznym, 
Gdynia położona jest w strefie klimatu 
umiarkowanego. Najbardziej charakte-
rystyczne jego cechy to duża zmienność 
stanów pogody i termiczne złagodze-
nie przebiegu pór roku, łagodna zima, 
obniżona w porównaniu z głębią lądu 
temperatura lata, wiosna chłodniejsza 
od jesieni.” 2 Gdynia ma korzystniejsze 
warunki klimatyczne od Gdańska, z racji 

Decydujące znaczenie w rozwoju tury-
styki zdrowotnej w Gdyni miała bliska od-
ległość do Gdańska. Pierwszymi biznes- 
menami, którzy upatrywali w Gdyni do-
bre miejsce na prowadzenie interesów, 
byli przedsiębiorcy pochodzący właśnie 
stamtąd. Mała Gdynia oferowała poten-
cjalnym letnikom ciszę i spokój. 

mniejszej odległości od otwartego mo-
rza, które latem i jesienią ogrzane pro-
mieniami słonecznymi wolno oddaje 
temperaturę do powietrza, powodu-
jąc powolne przymrozki, zaś po zimie 
chłodną wiosnę. 

Z uwagi na różnicę poziomów, 
od poziomu morza do najwyższego 

Muzeum Miasta Gdyni
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»

Morska turystyka zdrowotna na Pomorzu  
do II wojny światowej

Z  K A R T  H I S T O R I I  –  K U L T U R A  M O R S K A  W  I I  R P

wzniesienia (200 m) temperatura od-
czuwalna pomiędzy tymi miejscami 
może różnić się o kilka stopni Celsjusza.

Nie zmienia to faktu, że na począt-
ku XX wieku w okolicy osady rybackiej 
w Gdyni zaczęto realizować inwestycję 
związaną z budowaniem domu wypo-
czynkowego. 

Wykorzystując dogodne warunki 
geograficzne, w pradolinie kaszubskiej, 
w miejscu mającym od północnego 
wschodu Kępę Oksywską, a od połu-
dniowego wschodu Kamienną Górę, 
powoli rósł na oczach mieszkańców 
dom szachulcowy, który miał stać się 
w niedalekiej przyszłości pierwszym 
elementem kuracyjnej Gdyni, osady, 
którą zachwycać się będą letnicy, tury-
ści, krajoznawcy, inżynierowie i pisarze.

„W 1902 roku założono Towarzystwo 
Kąpielowe »Wisła«, które wybudowało 
Dom Zdrojowy i łazienki u stóp Kamien-
nej Góry. Zapanowała wówczas »moda 
na Gdynię«, co dodatkowo ściągało tutaj 
wiele osób, pragnących wypocząć nad 
morzem.” 3 Gdynia, będąc osadą, której 
źródłem utrzymania było głównie rol-
nictwo i połowy ryb, powoli dostrzegała 
swoją szansę w działalności, która bar-
dzo dobrze rozwinęła się w sąsiednim 
Sopocie i Gdańsku.

Ciągłość usług turystycznych, zwią-
zanych z pobytem letników w Gdyni, 
datuje się od 1904 roku, do momentu, 
w którym kąpielami morskimi zajęło się 
towarzystwo, którego jednym z zało-
życieli był Bamster, Niemiec z Gdańska, 
właściciel Kamiennej Góry.

„Wówczas, na południe od zabu-
dowań wiejskich, zaczęło powstawać 
niewielkie założenie letniskowe. Za-
rejestrowana w marcu 1904 r. spółka 
„Ostseebad – Genosenschaft Gdingen” 
(Towarzystwo Kąpieli Bałtyckich Gdy-
nia) wybudowała tuż przy plaży kąpieli-
sko, które składało się z dwupiętrowego 
Domu Kuracyjnego (Kurhausu), łazienek 

damskich i męskich oraz niewielkiego, 
liczącego 50 m drewnianego mola.” 4

Na początku prowadzenia działalno-
ści wypoczynkowej w Gdyni letnicy byli 
dowożeni z Gdańska do gdyńskiego Kur-
hausu dwoma niewielkimi stateczkami 
o nazwach „Undine” i „Gasele”. W miarę 
wzrostu popularności tego miejsca jako 
kurortu wypoczynkowego, także ko-
lej była środkiem komunikacji, którym 
można było tam dojechać. 

W celu łatwiejszego pokonywania 
drogi z dworca kolejowego w okolice 
morskiego brzegu władze gminne wy-
budowały reprezentacyjną aleję o sze-
rokości dwunastu metrów, z posadzo-
nymi po obu stronach jezdni drzewami. 
Przy wyjściu z poczekalni dworcowej, 
na kuracjuszy czekały dorożki oferują-
ce podwiezienie do Kurhausu. Letnicy 
spędzający czas w Gdyni mieli do dys-
pozycji czystą plażę i świeży powiew 
wiatru. 

Nieskażona przyroda zachęcała 
do spacerów, tym bardziej że w okolicy 
były lasy puszczy oliwsko-darżlubskiej, 
które na wysokości Orłowa sięgały aż do 
morza. W trakcie pobytu kuracjusze 
chętnie wybierali się na spacer w kie-
runku Oksywia, gdzie w pobliżu kościoła 
parafialnego była restauracja u Chojków. 
Właściciel wraz żoną serwowali da-
nia kuchni kaszubskiej sporządzane ze 
świeżych ryb. Przysmakiem były śledzie 
w śmietanie z ziemniakami w łupinach, 
podawane z chłodną maślanką. 

http://www.naszagdynia.com/plaza
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Idąc w przeciwną stronę, w kierunku 
Sopotu, po godzinnym spacerze można 
było dojść do letniska Orłowo z liczny-
mi domami podejmującymi kuracjuszy, 
a następnie do majątku Kolibki. Osoby, 
którym nie sprawiała kłopotu wczesna 
pobudka i wymarsz na poranny spacer, 
w nagrodę od natury mogli podziwiać 
wyjątkowy wschód słońca na Kolibkach. 
Patrząc na wschód w kierunku Królewca, 
można było zaobserwować wynurzającą 
się tarczę słoneczną zza widnokręgu. 

Przy bardzo dobrej widoczności, 
można było dostrzec z tego miejsca ko-
niec półwyspu helskiego. Mimo upływu 
wielu lat ten zakątek Gdyni jest nadal 
atrakcyjnym miejscem dla spacerowi-
czów oraz dla tych, którzy chcą spędzić 
wolny czas w ciszy i spokoju. 

„Zespół zabytków w Kolibkach obej-
muje dziś park manierystyczny, ogród 
XVII-wieczny, dwór neoklasycystyczny 
i XIX-wieczne obiekty budownictwa 
gospodarczego: stajnię, groblę, młyn, 
a także Zamkową Górę i nadmorską aleję 
z widokiem na klif orłowski.” 5

Fakt powstania linii kolejowej ułatwił 
rozkwit wsi Orłowo, w której pod koniec 
XIX wieku pobudowano liczne wille 
i pensjonaty, oferujące pokoje gościnne 
dla letników. Najwyższy poziom usług 
świadczył, zbudowany na początku XX 

wieku Dom Kuracyjny. Był to najdroższy 
pensjonat, w którym odbywały się m.in. 
koncerty i dancingi. Orłowo położone 
pomiędzy Kępą Redłowską a Kolibkami, 
z czystą plażą, kusiło do wypoczynku 

letniego i zimowego. W miarę rosnących 
oczekiwań zaczęto budować nowe cało-
roczne pensjonaty.

D R  JA R O S Ł AW  K Ł O D Z I Ń S K I

O D  N I C H  Z A L E Ż Y  N A S Z E  B E Z P I E C Z E Ń S T W O

1  M. Dutkowski, Duch gry – genius loci Gdyni, [w:] (red.) H. Piekarek-Jankowska, M. Dutkowski, 
Zespół Miejski Gdyni, Gdańsk 1980, str. 130

2  M. Przewoźniak, Struktura środowiska przyrodniczego i ochrona przyrody,  
[w:] (red.) H. Piekarek-Jankowska, M. Dutkowski, Zespół Miejski Gdyni, Gdańsk 1998, str. 14

3  I. Pawlik, S. Kudławiec, Mała historia Gdyni, Gdynia 2008, str. 22
4  M. J. Sołtysik, Dzielnica reprezentacyjna Gdyni, [w:] Rocznik gdyński nr 21, Gdynia 2009,  

str. 82-83
5  B. Bielecka, K. Ruth, Nadmorski park wypoczynku w Kolibkach, [w:] Rocznik Gdyński nr 5,  

Gdynia 1985, str. 82
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Moc atrakcji  
nad morzem  

i jeziorem

Krokowa to dawna siedziba 
rodu von Krockow, dziś 

jest sercem nadmorskiej 
gminy Krokowa. Spragnieni 

słońca i odpoczynku 
chętnie spędzają swoje 

urlopy, ciesząc się pięknymi 
piaszczystymi plażami 

w Dębkach, Karwieńskich 
Błotach czy Białogórze. 
Nieskazitelna przyroda, 

szum morza i nadmorskich 
sosen, to relaks dla ciała 

i ducha. Dla aktywnych 
turystów czeka bogata 

oferta  atrakcji na Jeziorze 
Żarnowieckim, gdzie można 

wypożyczyć żaglówkę lub 
zwodować swoją łódź. 

K R O K O W A  Z A P R A S Z A

C iekawa, wielokulturowa historia 
tej ziemi i powstające nowe szlaki 
są okazją do zorganizowania nie-

zapomnianych pieszych i rowerowych 
wycieczek. Po trudach dnia warto po-
smakować rybnych przysmaków i po-
szukać świeżej ryby od lokalnych ryba-
ków między innymi w nowym obiekcie 
Rybaczówka w Dębkach.

Do największych atrakcji turystycz-
nych należą przepiękne plaże i miejsca 
wyznaczone do kąpieli w Karwieńskich 
Błotach, Dębkach, Białogórze, a także 
nad Jeziorem Żarnowieckim, w miej-
scach strzeżonych lub wskazanych do 
bezpiecznej kąpieli.

Ogromnym zainteresowaniem tu-
rystów cieszą się także przystanie 
turystyczno-żeglarskie. Trzy przystanie: 
Lubkowo, Lubkowo DPS (przy Domu Po-
mocy Społecznej) i Brzyno zostały wy-
posażone w slip, miejsca cumownicze, 
toalety, prysznice, miejsce do odpoczyn-
ku i molo. Przystanie są otwarte: 
• Lubkowo: maj-czerwiec – soboty i nie-

dziele – godz. 12.00-19.00, lipiec-wrze-
sień – codziennie w godz. 12.00-19.00,  
kontakt: +48 668 281 704

• Lubkowo DPS: maj-czerwiec – soboty 
i niedziele w godz. 12.00-18.00, lipiec-
-wrzesień – codziennie w godz. 12.00-
18.00, kontakt: +48 721 460 337

• Brzyno: lipiec-sierpień codzien-
nie w godz. 10.00-18.00, kontakt:  
+48 721 460 317
Na terenie przystani jest możliwość 

wypożyczenia leżaków, rowerków, ka-
jaków, żaglówek klasy Puck i Optymist, 
a także organizacji regat i szkoleń żeglar-
skich: kursów na patent żeglarza, kursów 
motorowodnych.

Warto dodać, że Jezioro Żarnowieckie 
to także idealny akwen dla amatorów 
wędkarstwa.

Teren Krokowej obfituje w niezwykle 
interesujące miejsca historyczne:
• kompleks pałacowo-parkowy w Kro-

kowej
• kościół parafialny pw. św. Katarzyny 

Aleksandryjskiej z XIX w Krokowej
• Muzeum Regionalne w Krokowej
• pałac w Prusewie 
• pałac w Kłaninie 
• zespół kościelno-klasztorny w Żar-

nowcu z XIV w.

• słup graniczny z 1919 r. ustanawiają-
cy granicę polsko-niemiecką na rzece 
Piaśnicy (w miejscowości Dębki)

• kościół Księży Zmartwychwstańców 
(Dębki)

• relikty cmentarza ewangelickiego 
z drugiej poł. XIX w. (Karwieńskie 
Błoto Drugie)

• kościół parafialny pw. Najświętsze-
go Serca Pana Jezusa i św. Rozalii 
(Wierzchucino).
Ta wielość i różnorodność zabyt-

ków historycznych sprawia, że turyści 
przybywający do Krokowej, czy to po 
dniu plażowania, czy podczas mniej 
sprzyjającej pogody – zawsze mogą 
liczyć na możliwość atrakcyjnego 
i spędzenia czasu. W sytuacjach tego 
wymagających mogą także liczyć na 
pomoc pracowników Urzędu Gmi-
ny w Krokowej (ul. Żarnowiecka 29, 
84-110 Krokowa, tel. 58 675 41 00, 
urzad@krokowa.pl, www.krokowa.pl) 
czy Krokowskiego Centrum Kultury 

Kościół Żarnowiec
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w Krokowej (ul. Żarnowiecka 29, 
84-110 Krokowa, tel. 58 675 41 39,  
691 447 000, dyrektor@kck.krokowa.pl)

Zawsze można także skorzystać z in-
formacji turystycznej (lipiec-sierpień) – 
tel. 58 675 41 39
• Dębki – tel. 668 281 694
• Białogóra – tel. 668 281 642
• Karwieńskie Błota Drugie  

– tel. 887 868 071
Wspomniane wcześniej atrakcje tury-

styczne uzupełniają interesujące oferty 
dla amatorów aktywnego wypoczynku. 
To między innymi trasy rowerowe. 

Asfaltowa ścieżka rowerowa Krokowa 
– Swarzewo, o długości 17,35 km pro-
wadząca po dawnym nasypie linii kole-
jowej numer 263. Turystyczny Szlak Pół-
nocnych Kaszub to trasa wiodąca przez 

• Szlak czerwony 
• Żarnowiec – Dębki – Białogóra – Lu-

biatowo – Stilo – Łeba, 32 km
• Szlak czarny „Grot Mechowskich” 
• Puck – Połczyno – Darżlubie – Me-

chowo – Krokowa, 29 km
• Szlak zielony „Puszczy Darżlubskiej” 
• Wejherowo – Żarnowiec – Krokowa, 

37 km
W Dębkach zbudowano dla tutej-

szych rybaków nowoczesny kompleks 
zwany Rybaczówka, który służy do 
obsługi przystani rybackiej. Jest to 
miejsce, gdzie rybacy naprawiają ło-
dzie, sieci, wyprawiają złowione ryby 
oraz je sprzedają. Obiekt znajduje się 
przy głównym wejściu na plaże nr 19. 
Rybaczówka to także atrakcja dla tu-
rystów, punkt widokowy z 20-metro-
wą wieżą. Na wieżę można wejść po 
schodach lub dostać się windą, a z niej 
zobaczyć piękny widok na morze, las, 
łodzie rybackie. Obiekt czynny: maj – 
soboty i niedziele w godz. 11.00-17.00; 
czerwiec – codziennie w godz. 11.00 
– 17.00, lipiec – codziennie w godz. 
15.30 – 21.30, sierpień – codziennie 
w godz. 14.30 – 20:30, wrzesień – so-
boty i niedziele w godz. 11.00 – 17.00. 
Szczegółowe informacje o zwiedzaniu 
wieży na www.kck.krokowa.pl.

Bogactwo oferty turystycznej, piękno 
przyrody i niezapomniane zabytki spra-
wiają, że każdy kto odwiedzi ten teren, 
zawsze pragnie tu powrócić. Gospodarze 
Krokowej serdecznie zapraszają!

7 gmin, 115 km średnio trudnej trasy, 
której znaczna część biegnie między-
narodową trasą R10. Trasa R10 to Mię-
dzynarodowy Szlak Rowerowy Dookoła 
Bałtyku, nadbałtycki odcinek wiodący 
po terenie gminy Krokowa rozpoznać 
można po znakach.

Krokowa oferuje również szlaki piesze. 
Ścieżka przyrodniczo-leśna „Białogóra”, 
przebiegająca od miejscowości Białogó-
ra w stronę morza, na terenie rezerwatu 
„Białogóra”. To idealna propozycja na 
połączenie spaceru z edukacją przyrod-
niczą. Długość trasy około 1300 m. 

Inne propozycje szlaków to: 
• Szlak niebieski „Nadmorski (Rozew-

ski)” 
• Krokowa – Ostrowo – Jastrzębia Góra 

– Rozewie – Władysławowo, 28 km 

Przystań Lubkowo

Rybaczówka
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G D Y N I A - O K S Y W I E

Schron T-750
Obecnie jest to najsłynniejszy bunkier z czasów II wojny 

światowej. A wszystko to za sprawą dewelopera, który 
zaproponował Fundacji Pozytywne Pomorze nabycie 

schronu razem z działką za jedyną złotówkę. Na spotkaniu 
w Gdańskiej siedzibie dewelopera udział wzięli dr Jarosław 

Kłodziński, radny Gdyni – pasjonat obiektów militarnych, 
Janina Wasylka, prezes Fundacji Pozytywne Pomorze 

oraz Anna Nitkowska-Więc, Katarzyna Ziemniak-Jesionka 
i Dominika Michałowska, przedstawicielki dewelopera.

F irma deweloperska jest zaintereso-
wana przekazaniem schronu T-750 
na gdyńskim Oksywiu podmiotowi, 

który będzie świadczył usługi, z których 
będą mogli skorzystać mieszkańcy Ok-
sywia i Gdyni. Znając wiedzę historycz-
ną, społeczne zaangażowanie Jarosława 
Kłodzińskiego, zwrócono się do niego 
z prośbą o znalezienie partnera lub part-
nerów godnych zaufania. 

Schron T – 750 budowany był od roku 
1943 w Gotenhafen Oxhöft przez organi-
zację Todt dla mieszkańców okolicznych 
baraków pracowników przymusowych. 
W tym schronie podczas bombardo-
wań swoje życie ratowali także rdzenni 
mieszkańcy Oksywia. Teoretycznie na 
ustawionych ławkach siadało 750 osób. 
W rzeczywistości do obiektu mogło 
wejść około 2000 ludzi.

Olbrzymi naziemny obiekt militarny 
przetrwał ponad 75 lat. Ma trzy kon-
dygnacje: jedna na poziomie gruntu oraz 
dwa piętra. W środku znajdują się dwie 
niezależne klatki schodowe. Poziom zero 
to pomieszczenia sanitarne, medyczne 
i techniczne. 

W pomieszczeniach technicznych 
znajdowały się: warsztat, kotłownia, 
agregat prądotwórczy, zbiorniki paliwa, 
czerpnia powietrza, wentylatory i stacja 
uzdatniania skażonego powietrza. Po-
nadto ubikacje, natryski, magazyn nie-
skażonych ubrań, ciągi komunikacyjne, 
dwie przelotnie zewnętrzne i dwie prze-
lotnie wewnątrz budynku. Wszystko na 
jednym poziomie o powierzchni około 

300 m². Na tej powierzchni mieściły się 
jeszcze ścianki nośne o grubości 100 cm 
i ściany działowe. Schodami można było 
dojść do ośmiu sal o powierzchni 43 m², 
po cztery na każdym piętrze. Na każdym 

piętrze były zlokalizowane toalety dla 
mężczyzn i kobiet, małe składziki dla 
obsługi schronu oraz elementy wyposa-
żenia wentylacyjnego.

Z zewnątrz schron przypomina sześ-
cian z grzybkiem na dachu. Ściany ze-
wnętrzne tego kolosa mają po 250 cm 
szerokości, a strop ma grubość aż 375 
cm. W schronie nie ma ani jednego 
okna!!! Do środka prowadzi czworo ga-
zoszczelnych stalowych drzwi. Dalej są 
dwa przedsionki i kolejne stalowe wrota. 
Autorów teorii spiskowych uspakajam, 
że w tym schronie nie została schowana 
Bursztynowa Komnata, a to z tego po-
wodu, że wejścia są zbyt małe. Skrzynie 
tego depozytu III Rzeszy miały wymiary 
200 cm na 250 cm.

Boom informacyjny na temat schronu 
przy ul. Bosmańskiej w Gdyni rozpoczął się  
od wpisu na FB dokonanego przez 
pasjonata obiektów militarnych dra 
Jarosława Kłodzińskiego – znawcę 
schronów, bunkrów, transzei i wszel-
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kiej maści fortyfikacji. A wszystko za-
częło się od wizyty na terenie budowy, 
gdzie powstaje osiedle mieszkaniowe 
składające się z sześciu budynków. Ra-
zem z kierownikiem budowy Piotrem 
Przybyszem weryfikował hipotezy na 
temat tego terenu. Oksywskie legendy 
przekazywane z pokolenia na pokolenie 
mówiły o dwóch tunelach biegnących 
głęboko pod ziemią w kierunkach pół-
nocnym i wschodnim. Jeden miał łączyć 
schron z Portem Wojennym Kriegsmari-
ne, a drugi składy amunicji w Wąwozie 
Ostrowickim. Nieszczęśliwie wszystkie 
wykopy na garaże podziemne i loka-
torskie magazynki znajdowały się obok 
rzekomych przejść.

Jarosław Kłodziński z deweloperem 
nie jest związany żadną umową. Obu 
stronom równie mocno zależy na dobrej 
przyszłości T-750. Jarosław Kłodziński 
przeprowadził rozmowy z potencjal-
nymi użytkownikami. Zgłosiło się po-
nad dwadzieścia podmiotów zainte-
resowanych ogłoszeniem w mediach 

społecznościowych. Były to kancelarie 
adwokackie, firmy budowlane, kluby 
sportowe, hurtownia spożywcza, przed-
stawiciele kultury, przemysłu filmowego  
i muzycznego, pasjonaci obiektów 
militarnych, grupy rekonstrukcji histo-
rycznych i osoby posiadające prywatne 
zbiory eksponatów dotyczących wojny 
obronnej 1939 i kampanii wrześniowej 
na Pomorzu. Jarosław Kłodziński poznał 
opinię dra inż. Marka Stępy, naczelnika 
Wydziału Ochrony Dziedzictwa oraz dra 
Roberta Hirscha, miejskiego konserwa-
tora zabytków w gdyńskim magistracie. 
Z rozmów wyłoniła się przestrzeń, która 
mogłaby być współdzielona pomię-
dzy kilka podmiotów. Ideą przekazania 
schronu za złotówkę był remont obiektu 
z zewnątrz oraz zapewnienie miesz-
kańcom możliwości spędzania czasu 
wolnego. Schron T-750 trzeba było tak 
zagospodarować, by można było w nim 
prowadzić działalność statutową nowe-
go właściciela, a także spełnić oczekiwa-
nia mieszkańców nowego osiedla.

Uwagę obserwatora z zewnątrz przy-
kuwają cztery ściany tego olbrzyma 
o powierzchni 300 m² każda oraz dach 
o powierzchni 550 m². Idealnie byłoby, 
gdyby zamiast farby maskującej, któ-
ra jest w fatalnym stanie, na ścianach 
znalazły się murale, m.in. w hołdzie dla 
polskiego oręża. Tematami przewod-
nimi mógłby być ORP „Piorun” i zato-
pienie pancernika „Bismarck”, wskrze-
szenie pamięci o polskich lotnikach 
z Dywizjonu 303, uczestników bitwy  
o Anglię, na dachu epopeja ORP „Orzeł” 
z grzybkiem wentylacyjnym jako kioskiem 
okrętu podwodnego, pamięć o rejsie doo-
koła świata na ORP „Iskra”, bohaterska 
obrona Kępy Oksywskiej i gloryfikacja do-
wódcy płk. Stanisława Dąbka. 

Ofertę na zagospodarowanie schronu 
T-750 przygotowało Muzeum Marynar-
ki Wojennej w Gdyni jako potencjalny 
przyszły właściciel. Do współpracy 
w adaptacji tego obiektu zostali zapro-
szeni Akademia Marynarki Wojennej, 
Fundacja Kultury Fizycznej Pozytywne 
Pomorze. Projekt oferty skierowanej do 
mieszkańców dopuszcza utworzenie 
m.in. na parterze części edukacyjnej, na 
piętrze – warsztatów magazynowych, 
na najwyższej kondygnacji – strzelnicy 
sportowej i sali kultury fizycznej, które 
chętnie przysposobi firma Lion Safety 
Security, zajmująca się ochroną takich 
budynków.

Obecnie trwa oczekiwanie na pod-
jęcie decyzji przez zarząd firmy dewe-
loperskiej o przyszłości schronu T-750. 
Jesteśmy pewni, że nowy właściciel 
Muzeum Marynarki Wojennej zapewni 
mieszkańcom Gdyni-Oksywia, nowego 
osiedla mieszkaniowego przestrzeni, 
w której przeszłość i teraźniejszość bę-
dzie umiejętnie się łączyła z niedaleką 
przyszłością.

D R  JA R O S Ł AW  K Ł O D Z I Ń S K I
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N A  P R Z E K Ó R  P R Z E C I W N O Ś C I O M

Żeglarstwo  
w czasach  
pandemii

O pisaniu kalendarza na nowo 
z Adamem Walczukiewiczem,  
kapitanem wiodącej łodzi rejsów 
w ramach inicjatywy South Coast Baltic, 
rozmawia Marta Czarnecka-Gallas.

J est początek lata. Na wody Bałty-
ku wraca życie, plaże zapełniają 
się ludźmi, na morzu coraz więcej 

łodzi. Na Pomorzu oficjalnie otwarto 
sezon żeglarski i zaraz na inaugurację 
odbyła się tradycyjna, świętojańska 
parada żaglowców wzdłuż brzegów 
Zatoki Gdańskiej. Spacerując wzdłuż 
bulwaru Nadmorskiego, łączącego 
Gdańsk, Sopot i Gdynię, zapomina 
się o ograniczeniach wprowadzonych 
w większości regionów wokół Bałtyku 
w związku z pandemią koronawirusa, 
która uderzyła pod koniec zimy. Na 
pierwszy rzut oka wszystko wygląda 
normalnie, ale to tylko pozory. Jak bę-

dzie wyglądał tegoroczny sezon nad 
Bałtykiem? Obecne poluzowanie re-
strykcji, które obowiązywały jeszcze do 
niedawna, otwieranie granic i znosze-
nie kolejnych obostrzeń dla funkcjono-
wania branży turystycznej mogą skut-
kować napływem turystów nad Bałtyk, 
ale mogą być też tylko tymczasowe. 
W tej niepewnej sytuacji projekt South 
Coast Baltic, tak jak wiele innych inicja-
tyw, poszukuje możliwości promocji 
marki oraz reprezentowanych przez 
nią regionów w przestrzeni wirtualnej, 
odwołując bądź przesuwając w czasie 
wydarzenia zaplanowane na wiosnę 
i lato 2020. 

O żeglarstwie w czasie pandemii 
udało mi się porozmawiać z Adamem 
Walczukiewiczem, kapitanem wiodącej 
łodzi rejsów pod egidą projektu South 
Coast Baltic, którego można również 
spotkać na stoisku South Coast Baltic 
podczas różnych targów żeglarskich. 

Dlaczego angażujesz się w promocję 
południowego wybrzeża Bałtyku 
i działania inicjatywy marketingowej 
South Coast Baltic?

Pochodzę z Gdańska i odkąd zaczęła 
się moja przygoda z żeglarstwem, od-
krywam południowe wybrzeże Bałtyku. 
Choć może to zabrzmieć stereotypowo, 

South Coast Baltic Boating Rally West Route 2019
Fot. Bodo Mueller
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na Bałtyku czuję się jak w domu. Morze 
Bałtyckie z jednej strony ma dla mnie lo-
kalny, znajomy klimat, a z drugiej strony 
ten region szybko się rozwija i uważam 
za interesujące śledzenie tych zmian 
z roku na rok. Ponieważ sama praca jest 
bardzo stymulująca i owocna, nie na-
potkałem jeszcze żadnych poważnych 
problemów motywacyjnych. Nie tylko 
wierzę, ale sam byłem świadkiem, że na-
sze wysiłki w ramach inicjatywy South 
Coast Baltic mają sens i że udało nam się 
zbudować most między udającymi się 
z nami w podróż żeglarzami a regionem. 
Pomogliśmy im odkryć tę część akwenu 
i służyć jako przewodnik w tej, miejmy 
nadzieję, długiej relacji.

Gdzie zastała cię informacja 
o wprowadzeniu ograniczeń 
w związku z wybuchem pandemii 
koronawirusa? 

Wybuch pandemii zastał mnie w mar-
cu w Sztokholmie, w trakcie targów Allt 
for Sjön. Co prawda już wcześniej poja-

wiały się głosy o możliwym odwołaniu 
wydarzenia – większość dużych imprez 
w Europie była już wtedy odwoływana 
bądź przekładana na późniejsze termi-
ny. Szwedzkie targi miały jednak odbyć 
się zgodnie z planem. Już w trakcie ich 
trwania rzuciła nam się w oczy liczba 
odwiedzających – zdecydowanie mniej-
sza niż w poprzednich latach. Ostatecz-
nie targi zostały zamknięte szóstego 
z zaplanowanych dziesięciu dni. Wszyst-
ko wydarzyło się bardzo szybko; kiedy 
przyjechałem do Sztokholmu, przypad-
ków zachorowań było bardzo niewiele 
i nagle, w ciągu kilku dni, liczba ta wzro-
sła wielokrotnie, pojawiły się informacje 
o zamykaniu granic. Przyznam, że wtedy 
jeszcze nie zastanawiałem się nad dłu-
goterminowymi skutkami pandemii dla 
projektu czy nawet całej branży. Sytua-
cja była tak nowa, dynamiczna i nieprze-
widywalna, że kreślenie scenariuszy na 
kolejne miesiące wydawało się nie mieć 
sensu. Skupiłem się na szybkim powro-
cie do kraju. Jeszcze ostatniego dnia 

w Sztokholmie udało się odbyć spotka-
nie z grupą szwedzkich żeglarzy zainte-
resowanych przypłynięciem do Polski. 
Spotkanie z terenu targów przeniosło się 
po prostu do restauracji. 

Co robi żeglarz w czasie pandemii? 

Mimo że plany na cały sezon stanę-
ły pod znakiem zapytania, a kalendarz 
wymagał już nie korekty, a napisania 
od nowa, spędziliśmy wiosnę na przy-
gotowaniach. Na jachtach pracy nigdy 
nie brakuje – technicznymi szczegóła-
mi można zajmować się w nieskończo-
ność, a większych i mniejszych napraw 
zawsze jest pod dostatkiem. Wielu 
armatorów zdecydowało się na pójście 
do stoczni, zakładając, że jeśli nawet 
nie cały sezon, to przynajmniej dużą 
jego część można spisać na straty. My 
na przykład na STS „Generał Zaruski”, 
musieliśmy zrezygnować z planowa-
nego rejsu na Islandię, a zamiast tego 
w tym sezonie przygotowaliśmy krót-
sze rejsy po Bałtyku. Tak naprawdę 
wszyscy trochę zgadujemy i próbujemy 
przewidzieć przyszłość...

Jak koronawirus wpłynął na plany 
inicjatywy marketingowej South 
Coast Baltic?

Po konsultacjach z klientami zdecy-
dowaliśmy się przenieść na lato 2021 
naszą cykliczną imprezę Boating Rally 
East Route, której trasa prowadzić mia-
ła z Gdańska do Kaliningradu i Kłajpedy. 
Wcześniej już mieliśmy jednak zaplano-
waną inną trasę na rok 2021: Boating 
Rally West Route, ze Svaneke przez Dar-
łowo, Dziwnów, Świnoujście, Szczecin, 
Trzebież, Krummin, Greifswald, Kröslin. 
Wygląda więc na to, że obie odbędą się 
w przyszłym roku. Więcej informacji 
będziemy publikować na naszej stronie 
southcoastbaltic.eu i w mediach spo-
łecznościowych (@SCBaltic).

Adam Walczukiewicz podczas rejsu South Coast Baltic 2019
Fot. Githa Jartoft
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CEDRY WIELKIE
Urząd Gminy, ul. Płażyńskiego 16
83-020 Cedry Wielkie
tel. 58 683 61 65
fax 58 683 61 66
www.cedry-wielkie.pl
urzad@cedry-wielkie.pl

DARŁOWO
Urząd Miejski, pl. T. Kościuszki 9
76-150 Darłowo
tel. 94 314 22 23
fax 94 314 23 33
www.darlowo.pl
poczta@darlowo.pl

DZIWNÓW
Urząd Miasta, ul. Szosowa 5
72-420 Dziwnów
tel. 91 327 51 63
fax 91 327 51 64
www.dziwnow.pl
um@dziwnow.pl

ELBLĄG
Urząd Miasta, ul. Łączności 1
82-300 Elbląg
tel. 55 235 35 36
fax 55 235 35 55
www.umelblag.pl
umelblag@elblag.com.pl

GDAŃSK
Urząd Miejski, 
ul. Nowe Ogrody 8/12
80-803 Gdańsk
tel. 58 323 60 00
fax 58 323 61 66
www.gdansk.gda.pl
prezydent@gdansk.gda.pl

GDYNIA
Urząd Miasta, 
al. Marszałka Piłsudskiego 52/54
81-382 Gdynia
tel. 58 668 80 00
fax 58 620 97 98
www.gdynia.pl
umgdynia@gdynia.pl

GNIEWINO
Urząd Gminy, ul. Pomorska 8
84-250 Gniewino
tel. 58 676 76 77
fax 58 676 72 26
www.gniewino.pl
gniewino@gniewino.pl

HEL
Urząd Miasta, ul. Wiejska 50
84-150 Hel
tel. 58 677 72 40
fax 58 677 72 77
www.gohel.pl
ratusz@gohel.pl

JASTARNIA
Urząd Miasta, ul. Portowa 24
84-140 Jastarnia
tel. 58 675 20 72
www.jastarnia.pl
jas_bor@poczta.onet.pl

KOŁOBRZEG – miasto
Urząd Miasta, ul. Ratuszowa 13
78-100 Kołobrzeg
tel. 94 355 15 00
fax 94 352 37 69
www.kolobrzeg.pl
urzad@um.kolobrzeg.pl

KOSAKOWO
Urząd Gminy, ul. Żeromskiego 29
81-198 Kosakowo
tel. 58 660 43 00
fax 58 660 43 01
www.kosakowo.pl
sekretariat@kosakowo.pl

KROKOWA
Urząd Gminy, ul. Żarnowiecka 29
84-110 Krokowa
tel. 58 675 41 00
fax 58 675 41 01
www.krokowa.pl
urzad@krokowa.pl

KRYNICA MORSKA
Urząd Miasta, ul. Górników 15
82-120 Krynica Morska
tel. 55 247 65 27
fax 55 247 65 66
www.krynicamorska.tv
um@krynicamorska.tv

LĘBORK
Urząd Miasta, 
ul. Armii Krajowej 14
84-300 Lębork
tel. 59 862 42 80
fax 59 862 24 27
www.lebork.pl
burmistrz@um.lebork.pl

ŁEBA

Urząd Miejski, ul. Kościuszki 90

84-360 Łeba

tel. 59 866 15 13

fax 59 866 13 37

www.leba.eu

sekretariat@leba.eu

MIELNO – gmina

Urząd Gminy,

ul. Chrobrego 10

76-032 Mielno

tel. 94 345 98 30

fax 94 345 98 34

www.mielno.bip.net.pl

ug@gmina.mielno.pl

MIĘDZYZDROJE

Urząd Miejski, 

ul. Książąt Pomorskich 5

72-500 Międzyzdroje

tel. 91 327 56 31

fax 91 327 56 30

www.miedzyzdroje.pl

um@miedzyzdroje.pl

PRUSZCZ GDAŃSKI – miasto

Urząd Miasta, ul. Grunwaldzka 20

83-000 Pruszcz Gdański

tel. 58 775 99 21

fax 58 682 34 51

www.pruszcz-gdanski.pl

urzad@pruszcz-gdanski.pl

PUCK

Urząd Miasta, ul. 1 Maja 13

84-100 Puck

tel. 58 673 05 00

fax 58 673 05 33

www.miasto.puck.pl

sekretariat@miasto.puck.pl

SOPOT

Urząd Miasta, ul. Kościuszki 

25/27

81-704 Sopot

tel. 58 521 37 50

www.sopot.pl

ums@sopot.pl

SZCZECIN
Urząd Miasta, pl. Armii Krajowej 1

70-456 Szczecin

tel. 91 424 59 31

fax 91 424 53 22

www.um.szczecin.pl

prezydent@um.szczecin.pl

TRZEBIATÓW
Urząd Miejski

Rynek 1

72-320 Trzebiatów

tel. 91 387 29 84

fax 91 387 26 19

www.trzebiatow.pl

zarzad@trzebiatow.pl

URZĄD MARSZAŁKOWSKI 
WOJEWÓDZTWA POMORSKIEGO
ul. Okopowa 21/27 

80-810 Gdańsk 

tel. 58 32 68 310 

fax 58 32 68 303 

www.pomorskie.eu 

www.urzad.pomorskie.eu 

info@pomorskie.eu

URZĄD MARSZAŁKOWSKI 
WOJEWÓDZTWA WARMIŃSKO-
-MAZURSKIEGO
ul. Emilii Plater 1 

10-562 Olsztyn 

tel. 89 521 90 00 

fax 89 521 95 69 

www.warmia.mazury.pl 

dum@warmia.mazury.pl

USTRONIE MORSKIE
Urząd Gminy, ul. Rolna 2

78-111 Ustronie Morskie

tel. 94 351 55 35

fax 94 351 55 97

www.ustronie-morskie.pl

ustronie-mor@post.pl

WŁADYSŁAWOWO
Urząd Miasta, ul. gen. Hallera 19

84-120 Władysławowo

tel. 58 674 54 00

fax 58 674 07 63

www.wladyslawowo.pl

um@wladyslawowo.pl

Adresy stowarzyszonych miast i gmin morskich


